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 الملخص 
تهدف هذه الدراسة إلى بحث إمكانية التعويض عن التعسف في ممارسة حق الطلاق والخلع وفق ا للقانون الإماراتي  

تستحق التعويض بدقة.  الساري. تبدأ الدراسة بتحديد الحالات المستثناة من نطاق التعسف، بهدف تحديد الحالات التي  
وتستعرض الدراسة أشكال التعسف المحتملة في سياق الطلاق والخلع، وتتناول مدى كفاية المعايير القانونية الحالية  

 .في تقدير التعويضات المناسبة
قانون  اتبعت الدراسة المنهج التحليلي لتحقيق أهدافها، حيث تم تحليل النصوص المتعلقة في قانون الأحوال الشخصية و
 المعاملات المدنية، بالإضافة إلى دراسة التشريعات الأخرى ذات الصلة وتحليل مجموعة من الأحكام القضائية.  

أسفرت الدراسة عن عدة نتائج من أبرزها أن الضرر الناجم عن الطلاق أو الخلع التعسفي، سواء كان مادي ا أو معنوي ا، 
ويضات القانونية الحالية غير كافية لتغطية الأضرار التي قد يتعرض يستحق التعويض. كما أظهرت الدراسة أن التع

لتقدير  جديدة  قانونية  معايير  اعتماد  بضرورة  الدراسة  أوصت  ذلك،  على  وبناء   التعسف.  بسبب  الزوجين  أحد  لها 
 .الأضرار والتعويض عنها، بهدف معالجة الثغرات التشريعية القائمة في هذا المجال

الرئ البحث  الحق، تعويض، طلاق تعسفي  يسية:كلمات  الحكمين،  التعسف في استعمال  ، خلع، متعة الطلاق، قرار 
 ضرر مادي، ضرر أدبي. 
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Abstract 

This study aims to explore the possibility of compensation for the abuse of the right to divorce and 
voluntary separation under the current UAE law. The study begins by identifying the cases excluded 
from the scope of abuse, with the objective of accurately defining the cases that warrant 
compensation. It examines the potential forms of abuse in the context of divorce and voluntary 
separation, and addresses the adequacy of current legal standards in assessing appropriate 
compensations. 
The study employed an analytical methodology to achieve its objectives, analyzing relevant texts 
in the Personal Status Law and Civil Transactions Law, along with other related legislation, and 
examining a selection of judicial rulings.  
The study resulted in several important findings, the most prominent of which is that damages 
resulting from arbitrary divorce or voluntary separation, whether material or moral, merit 
compensation. It also revealed that current legal compensations are insufficient to cover the 
damages that one spouse may suffer due to abuse. Consequently, the study recommended the 
adoption of new legal standards for assessing and compensating damages, with the aim of 
addressing the existing legislative gaps in this area. 
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